
اخبار كشور

رادیو انقلاب افتتاح شد
معاون صدا: دستاوردهای انقلاب 

چشم انداز روشنی را ترسیم کرده است
معاون صدای رســانه ملی با بیان اینکه رادیو انقلاب در راستای وحدت و 
همدلی ملت می تواند، روشنگر راه آینده باشد تصریح کرد:این رادیو با یادآوری 
نقاط قوت و تبیین آینده می تواند در پیشبرد اهداف انقلاب اسلامی موثر باشد. 
دکتر حمید شــاه آبادی معاون صدای رسانه ملی دیروز در آیین راه اندازی 
رادیو انقلاب که با حضور مســئولان و خانواده های شهدا در ساختمان شهدای 
رادیو برگزار شد ، تصریح کرد: پیشرفت ها و اقدامات ارزشمند انقلاب اسلامی با 
توجه به برخی تصمیمات گرفته شده است و ما نیاز داریم بعد از مدتی مروری 
بر گذشته داشته باشیم. ملت بزرگ ایران در چهار دهه پیش تصمیمی گرفت و 
اقدام بزرگی انجام داد که هدف از امامت امامان هم تشکیل چنین حکومت ها و 

تحقق آرمان های دینی بوده است.
وی با بیان اینکه بانگاه به گذشــته می توانیم نگاه قوت و ســرافرازی خود، 
همچنین ناکامی ها و کاستی ها را پیدا کنیم، متوجه وضعیت فعلی خود می شویم 
که در کجا ایستاده ایم و تکالیف امروز خود را در می یابیم ، تصریح کرد:در حال 
حاضر در مقطعی از تاریخ ایستاده ایم که بایستی با توجه به موضوع دستاوردهای 
انقلاب چشم انداز روشنی را ترسیم کرده و قدر بزرگترین سرمایه اجتماعی که 

همانا حضور همدلانه مردم است را در یابیم.

ســردار محمدرضا نقدی معاون فرهنگی سپاه پاســداران نیز در ادامه این 
مراسم گفت: ممکن اســت امروز در عرصه های انتخابات، قانونگذاری و اجرایی 
نقص هایی باشد که این به انقلاب مربوط نیست و نتیجه تصمیم گیری خودمان 
است.  وی تصریح کرد: انقلاب اسلامی یک حادثه است، حادثه ای عظیم که نقطه 
عطفی در تاریخ ملت هاست، یک حادثه استثنایی که تمام محاسبات داخلی و 

خارجی را دگرگون کرد. 
ســردار نقدی اظهارکرد: در ۴۰ ســالگی انقلاب که خود مثل اصل انقلاب 
ارزشمند و استثنایی است چون با تمام ارزش های اولیه به چهل سالگی رسیده، 
دشمنان سعی دارند شیرینی انقلاب را با جنگ روانی و تصویرسازی های غلط به 
کام مردم تلخ کنند. سردار نقدی افزود: ملت ما علیه تمام زشتی های دنیا ایستاد 
در حالیکه تمام قدرت های شیطانی دنیا با تمام ظرفیت ها برای نابودی آن وارد 
عمل شــدند، اما موفق نشدند، بنابراین عظمت انقلاب با حوادث کوچک امروز 
کشور قابل ارزیابی نیست و نمی  شود بر اساس گرانی یا افزایش و کاهش قیمت 

ارز و ظهور برخی مفسدان اقتصادی انقلاب را ارزیابی کرد. 
علی رضا حبیبی دبیر ستاد نکوداشــت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی معاونت صدا و مدیر رادیو انقلاب هم گفت: رادیو انقلاب بر دو محور 
اساســی افتخار به گذشته و امید به آینده و سرافرازی انقلاب تلاش دارد ضمن 

معرفی ریشه های انقلاب و تحولاتش تا پیروزی انقلاب بپردازد.
وی گفت: این شبکه رادیویی به صورت ۲۴ ساعته زنده در تهران از ۲۰ آبان 

تا ماه های پایانی سال قابل دسترسی است.
همچنین بر اســاس ارزیابی های معاونت صدا برنامه »چلســتون« با تهیه 
کنندگی حســن بنایی از رادیو ایران، »گفتاورد« با کارشــناس مجری پژمان 
کریمــی از رادیو تهــران ،»کارنامه« به تهیه کنندگی مرجــان قندی از رادیو 
سلامت،»پرســمان انقلاب« با کارشــناس مجری رضا ملایی و اکبر طالبی نیا 
از رادیــو معارف،»در مســیر انقلاب«با تهیه کنندگی نادر بنــی صفار از رادیو 
گفت وگو،»ایران ما«با تهیه کنندگی ســید مسعود نجات از رادیو ورزش، »پیام 
خدمت« با تهیه کنندگی حســین رحمانیاز رادیو پیــام و »عصر من« با تهیه 

کنندگی مهدی شاهرضایی از رادیو جوان شایسته تقدیر شدند.
»بی بی سی« به قحطی بزرگ در ایران 

اعتراف کرد
سرانجام پس از یکصد سال که از فاجعه قحطی بزرگ در ایران می گذرد و 
بعد از 1۰۰ سال سانسور این واقعه تکان دهنده در رسانه های غرب و همچنین 
اعوان و انصار داخلی شان  رسانه سلطنتی بریتانیا BBC ، طی مطلبی به وقوع 

چنین مصیبتی در تاریخ معاصر ایران اعتراف کرد. 
اگرچه طبق معمول و روال همیشگی »بی بی ســی«، اعتراف فوق الذکر با 
تحقیر ایرانی و ایرانیان بود و در تیتر مطلب نوشتند: »خوردن گوشت انسان در 
سرزمین گرسنگان« و سعی کردند ضمن پنهان کردن رقم قربانیان این قحطی 

نقش اصلی و محوری بریتانیا را در این نسل کشی حذف نمایند.
در مطلب یاد شــده، »بی بی ســی« فاجعه قحطی بزرگ در ایران که طی 
جنگ جهانی اول و سال های 1917 تا 1919 اتفاق افتاد را بسیار دردناک خوانده 
و از قول احمد کسروی »بدترین خشکســالی تاریخ ایران« لقب داد و زیرکانه 
ابراز داشت که »این تاثیرگذارترین رویداد یک قرن اخیر از خاطره ایرانیان محو 
شده« اما از علت اصلی آن سخنی نگفت و به یک حدس و گمان متوسل گردید 
که: »شاید هم آنقدر دردناک بوده که حافظه جمعی می خواسته آن را فراموش 
کند!« »بی بی سی« نمی گوید که دلیل این فراموشی، سانسور چنین فاجعه ای 
از صفحات تاریخ کتب و روزنامه ها و نشریات و رسانه ها توسط رسانه هایی مانند 
»بی بی ســی« و نوکران یا شیفتگان داخلی شان در ایران بوده است. طرفه آنکه 
وزارت امور خارجه انگلیس برخلاف روالی که در انتشار اسناد محرمانه اش اعلام 
نموده که پس از گذشــت 3۰ ســال، آنها را منتشر نماید اما در مورد دو مقطع 
زمانی سال های 1917 -1919 )یعنی دوران قحطی بزرگ( و سال های ابتدایی 
دهه 195۰ که کودتای ۲8 مرداد 133۲ در آن اتفاق افتاده، اســناد مربوطه را 
غیر قابل نشر دانسته و انتشار آن را به سال های پس از ۲۰5۰ میلادی موکول 

کرده است!
»بی بی سی« بخش کوچکی از خاطرات داناهو، افسر اطلاعاتی ارتش بریتانیا 
از صحنه های تکان دهنده ای که در ایران از قربانیان قحطی مشاهده کرده را در 
مطلب خود درج نموده اما شرح نمی دهد که در آن سالها، سرزمین ایران به طور 
کامل در اختیار ارتش بریتانیا و دولت انگلیس قرار داشت و علت اصلی قحطی 
از ســوی همین دولت فخیمه بریتانیا، طراحی و اجرا شد و قابل تامل آنکه در 
توضیح علت قحطی می نویسد:  »... روس ها در بسیاری جاها، انبارها را مهر کرده 

و آنچه گندم و جو یافتند برای خود گرفتند...«!
این در حالی است که در سال 1917 و پس از انقلاب اکتبر، نیروهای روس 
که تا آن زمان براساس قرارداد 1915، ایران را مابین خود و انگلیس تقسیم کرده 
بودند، ســرزمین ایران را ترک کرده و کلیت ایران در اختیار دولت بریتانیا قرار 
می گیرد. یعنی در زمان قحطی بزرگ که از ســال 1917 شروع می شود، اساسا 
در ایران دیگر نیروی روس باقی نمانده بود!  درباره قحطی بزرگ و نسل کشــی 
ایرانیان طی جنگ جهانی اول، تاکنون فیلم سینمایی »یتیم خانه ایران« توسط 

ابوالقاسم طالبی و همچنین سریال مستند »اشغال« ساخته شده است.
»به وقت شام« به ژاپن رفت

فیلم ســینمایی »به وقت شام« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا در کشور 
ژاپن روی پرده می رود.

»به وقت شــام« بــه کارگردانی ابراهیــم حاتمی کیا در ادامــه اکران های 
بین المللی خود، از دهم آذر به مدت یک هفته در شــهر توکیو پایتخت کشور 
ژاپن به نمایش در خواهد آمد. پیش از این، جدیدترین اثر ابراهیم حاتمی کیا در 
کشورهای لبنان، سوریه و عراق با استقبال گسترده مردم، مسئولین و هنرمندان 

این سه کشور همراه شده بود.
درگذشت صداپیشه پیشکسوت

»علی اکبر هرانر« از پیشکسوتان دوبله و اجرا در رادیو صبح دیروز به دلیل 
کهولت سن درگذشت.

در کارنامه کاری این صداپیشه پیشکسوت سریال »ارتش سری« و انیمیشن 
»باخانمان« به چشم می خورد.

صفحه 3
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۴ ربیع الاول ۱۴۴۰ - شماره ۲۲۰۴۷

کسب مقام اول در دوازدهمین المپیاد جهانی نجوم 
توسط دانش آموزان ایرانی

دانش آمــوزان ایرانــی در دوازدهمین المپیــاد جهانی نجوم و 
اخترفیزیک با کسب پنج مدال طلا، مقام اول جهان را کسب کردند.

به گزارش مرکز اطلاع رســانی وزارت آموزش وپــرورش، رئیس  مرکز ملی 
پرورش اســتعدادهای درخشــان و دانش پژوهان جوان با اعلام این خبر گفت: 
در دوازدهمیــن المپیاد جهانی نجوم و اخترفیزیــک )IOAA 2018( که در 
کشور چین برگزار شد، تیم دانش آموزان ایرانی با 9 دانش پژوه به نام های هدی 
پورغلامی، امیرعلی اختراعی، امیر پویا معینی، نوید اکبری، علیرضا محمدیان، 
علی یونســی، کیان باختری، محمد صدرا حیدری و محمد شــجاعیان و چهار 

سرپرست در قالب دو تیم شرکت کرده بود.
فاطمــه مهاجرانی افزود: تیم اول ایران با کســب پنج مدال طلا و با اقتدار 
تمام، مقام اول مسابقات را کســب کرد و تیم دوم ایران نیز که از ۴ دانش پژوه 

تشکیل شده بود موفق به کسب یک مدال طلا و سه نقره شد.
مهاجرانی این نتیجه را یکی از بهترین نتایج باشگاه دانش پژوهان جوان در 

سال های گذشته دانست.
گفتنی است، در مسابقات سال گذشته )۲۰17 تایلند( ایران با کسب یک 

مدال طلا، سه نقره و یک برنز مقام سوم را کسب کرده بود.
دستگاه دیالیز ایرانی ساخته شد

رئیس مرکز مدیریت و پیوند و امور بیماریهای وزارت بهداشــت از 
ساخت دستگاه دیالیز در کشــور و انجام دو سال کار آزمایشگاهی و 

بالینی موفق آن خبر داد. 
به گزارش تسنیم، مهدی شــادنوش در نشست خبری هفته بیماری های 
کلیوی اظهار داشت: ۴75 بخش دیالیز در سال 9۲ به 57۲ بخش در نیمه اول 
امسال افزایش یافته است، همچنین تعداد تخت دیالیز از ۴6۰۰ تخت در سال 

9۲ به 6987 تخت افزایش یافته است.
شــادنوش افزود: تعداد بیماران دیالیز خونی در کشــور هم اکنون بیش از 
3۲ هزار نفر هســتند، و 17۴۴ بیمار نیز دیالیز صفاقی می شــوند. باید بتوانیم 
در ســه ســال آینده تعداد دیالیز صفاقی را به 6 هزار بیمار افزایش دهیم زیرا 
دیالیز صفاقی از نظر هزینه بسیار کمتر و انجام آن نیز به سهولت بهتری صورت 
می پذیرد. هم اکنون از هر 6 بیمار ۴ دســتگاه دیالیز وجود دارد ولی توزیع این 

دستگاه ها مناسب نیست.
وی با اشــاره به ســاخت دســتگاه دیالیز در کشــور و انجام دو سال کار 
آزمایشگاهی و بالینی موفق آن اظهارداشــت: شرکت دانش بنیان سازنده این 
دســتگاه دیالیز داخلی قرار است تا طی 6 ماه آینده 5۴۰ دستگاه دیالیز تولید 

و تحویل دهد.
مرگ روزانه 7 الی 10 بیمار در لیست انتظار پیوند عضو

رئیس مرکز مدیریت و پیوند و امور بیماریهای وزارت بهداشت گفت: در طول 
سال 16 هزار ایرانی بر اثر تصادفات ترافیکی جان خود را از دست می دهند که 
5۰ درصد آنها دچار مرگ مغزی می شوند که رقمی برابر با 8 هزار نفر است که 
دو هزار و 5۰۰ الی چهار هزار مورد از این مرگ ها قابل پیوند است درحالیکه ۲5 
هزار بیمار در لیست پیوند هستند و روزانه 7 الی 1۰ بیمار در لیست انتظار فوت 
می کنند، این درحالی است که در برخی کشورها برای رضایت گرفتن از خانواده 
برای اهدای عضو پیوندی فرد مرگ مغزی سه الی پنج دقیقه طول می کشد ولی 

در ایران این رضایت مندی 9۰ ساعت طول می کشد.
شــادنوش همچنین با اشاره به افتتاح 83 مرکز شبکه مرکز خدمات جامعه 
بیماران خاص در کشــور توسط وزارت بهداشت، افزود: هم اکنون بیش از چهار 
هزار پرستار در حوزه دیالیز فعالیت می کنند ولی، حوزه اهدای عضو از فرد مرگ 
مغزی باید ارتقا یابد زیرا در سال 96 فقط 9۲6 پیوند از فرد مرگ مغزی داشتیم 

که آمار مناسبی نیست.
معاون وزیر آموزش و پرورش:

اعتبار توزیع شیر در مدارس
 هنوز تخصیص نیافته است

معاون توســعه، مدیریت و پشــتیبانی آمــوزش و پرورش از 
برنامه ریزی برای توزیع ۲۴ نوبت شیر تا اسفندماه خبر داد.

علی الهیارترکمن درباره وضعیت توزیع شیر در مدارس و برخی اظهاراتی 
که این موضوع را برای امســال منتفی می دانند، به باشگاه خبرنگاران جوان، 
گفت: امســال 18۰ میلیارد تومان اعتبار برای توزیع شــیر در مدارس ابلاغ 

شده، اما هنوز این اعتبار تخصیص نیافته است.
الهیارترکمن با اشــاره به اینکه هیچ گونه نظری مبنی بر توزیع نشــدن 
شــیر مدارس هنوز قطعیــت ندارد، ادامه داد: به دنبــال تخصیص اعتبار از 
خزانه هســتیم و پس از این مرحله با شــرکت صنایع لبنی برای توزیع شیر 
در مــدارس قراردادی منعقد کنیم که به محض تأمین اعتبار این امر محقق 

خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه برنامه اجرایی امسال برای توزیع شیر آماده است، 
افزود: بر اســاس آیین نامه ای که برای توزیع شیر مدارس وجود دارد و طبق 
برآورد های انجام شده با اعتباری که در دست داریم می توان ۲۴ نوبت توزیع 

شیر تا پایان اسفند ماه را داشته باشیم.
معاون توسعه، مدیریت و پشتیبانی آموزش و پرورش بیان کرد: بر اساس 
آیین نامه توزیع شــیر تمام دانش آموزان و معلمان تحت پوشــش طرح قرار 
می گیرند که نوبت در نظر گرفته شــده برای توزیع شــیر هم بر همین مبنا 

بوده است.
الهیارترکمن اظهار داشــت: چنانچه قیمت ها یا جمعیت هدف تغییری 
داشــته باشد دفعات توزیع شیر هم متفاوت خواهد بود که البته برای چنین 
مســائلی باید بعد از تخصیص اعتبار تصمیم گیــری کنیم و در این موضوع 
تصمیم گیری صرفا با آموزش و پرورش نیست و باید در کمیته شیر مدارس 

این موضوع بررسی شود.

اخبار ادبی و هنری

شهید دکتر چمران)ره(: می گویند تقوا از تخصص لازم تر 
اســت. آن را می پذیرم اما می گویم آن کس که تخصص 

ندارد و کاری را می پذیرد، بی تقواست.

هدیه به خوانندگان در پرتو وحی

لزوم نبرد با دشمنان و عدم تجاوز از حد
» در راه خدا،  با کسانی که با شما می جنگند، نبرد کنید، 
 و از حــد تجاوز نکنید، که خدا تعدی کنندگان را دوســت 

نمی دارد.«
بقره- ۱۹۰

مراسم تشییع پیکر امیر سرتیپ سیروس لطفی، 
فرمانده فقید لشــکر 16 زرهی قزوین در دوران دفاع 
مقدس، صبح روز گذشته با حضور جمعی از فرماندهان، 
پایور و وظیفه ارتش جمهوری  مســئولان، کارکنان 
اسلامی ایران و خانواده و همرزمان آن مرحوم در ستاد 

فرماندهی نیروی زمینی ارتش برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومــی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران، امیر سرلشکر حسنی سعدی جانشین فرمانده قرارگاه 
مرکزی خاتم الانبیا)ص(، حجت الاســلام والمسلمین عباس 
محمدحســنی رئیس  ســازمان عقیدتی سیاسی ارتش، امیر 
سرتیپ محمدحسین دادرس جانشین فرمانده کل ارتش، امیر 
سرتیپ سید حسام هاشمی مشــاور نظامی فرمانده کل قوا، 
امیر سرتیپ نوذر نعمتی جانشین فرمانده نزاجا، امیر سرتیپ 
جهانشــاهی معاون هماهنگ کننده نزاجا و ســردار سرتیپ 
ابوالقاسم فروتن رئیس  دفتر رئیس  ستاد کل نیرو های مسلح 

در این مراسم حضور داشتند.
بنا بر این گزارش، زنده یاد امیر ســرتیپ لطفی به پاس 
 خدمــات ارزنــده در دوران دفاع مقدس مفتخــر به دریافت 

»نشــان فتح« از دســت فرمانده معظم کل قوا شد. وی در 
سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی در آزادسازی محور ها 
و مناطق غرب و شــمال غرب کشور از لوث وجود عناصر ضد 
انقلاب نقش آفرین بود. همرزمی با شهدای والامقامی همچون 
شهید سپهبد صیاد شیرازی از افتخارات ماندگار امیر سرتیپ 

سیروس لطفی است.
مرحوم امیر سرتیپ لطفی، پس از سال های دفاع مقدس 
مسئولیت های مهمی همچون ریاست اداره عملیات ارتش و 
ریاســت اداره اطلاعات و عملیات ستاد کل نیرو های مسلح را 
نیز برعهده داشت و با وجود جراحت ناشی از جنگ تحمیلی 
با تدریس در دانشــگاه های دافوس سپاه و ارتش و حضور در 
هیئت معارف جنگ شهید ســپهبد صیاد شیرازی به انتقال 
تجربیات سال های دفاع مقدس اهتمام جدی داشت. مرحوم 
سرتیپ لطفی در ســال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
بنا به درخواســت شهید صیاد شــیرازی به فرماندهی لشکر 
16 زرهی قزوین منصوب شــد و با هدایت آن لشکر اقدامات 
ارزشــمندی برای تثبیت انقلاب و پیروزی های ارتش و سپاه 

اسلام انجام داد.

با حضور فرماندهان و مسئولان ارشد نیروهای مسلح 

پیکر فرمانده اسبق لشکر 16 زرهی قزوین تشییع شد

پرچم بارگاه منور رضوی تعویض شد

پرچم گنبد و بارگاه منــور رضوی با اتمام عزاداری ماه های محرم و 
صفر تعویض شد. 

به گزارش تســنیم، مراسم تعویض پرچم بارگاه منور رضوی دیروز با حضور 
جمعی از خدام بارگاه منور رضوی تعویض شد.

این مراســم به صورت سنتی و همه  ساله پس از ایام عزاداری ماه های محرم 
و صفر صورت می گیرد و پرچم سبز بارگاه منور رضوی جایگزین پرچم سیاه ایام 

عزاداری می شود.
در این مراسم جمعی از خدام بارگاه منور رضوی طبق آئین و رسومات، پرچم 
بارگاه منور رضوی را تعویض کردند. پرچم حرم رضوی در طول سال در اعیاد و 
سالروز شهادت ائمه معصومین)ع( چندین بار تعویض می شود که بیشترین مدت 

سیاه پوشی آن در ماه های محرم و صفر است.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای قزوین:

اگر پیام شهدا شنیده شود
گرایش به غرب و شرق رخت برخواهد بست

بیانات رهبر معظــم انقلاب اســلامی در دیدار 
دست اندرکاران کنگره شــهدای استان قزوین که در 
تاریخ 1۴ آبان ۹7 برگزار شده بود، صبح دیروز در محل 

این همایش در قزوین منتشر شد.
متن کامل بیانات ایشان به شرح زیر است؛

بسم الله الرّحمن الرّحیم )1(
خیلی متشکّریم از بیانات امام جمعه  محترم و سردار مکرّم 
از قزوین. این فرمایشــات آقای امام جمعه، مشحون به آیات 
کریمه  قرآن بود؛ خیلی خوب است اینکه از اوّل تا آخر، ]حتّی[ 
روضه  را هم شما روضه قرآنی می خوانید؛ این از جمله  چیزهای 
بسیار خوب است، این روش را رها نکنید. البتّه آن آیه شریفه 
»الَذَّینَ استَجابوا لِله وَالرَّسولِ مِن بعَدِ ما اصَابهَُمُ القَرح« )۲( مال 
شهدا نیست، مال جانبازها است یعنی آنهایی که بعد از جنگ 
احُد زخمی شدند، بعد ]عدّه ای[ آمدند گفتند: الَذَّینَ قالَ لهَُمُ 
النّاسُ انَِّ النّاسَ قَد جَمَعوا لکُم فَاخشَوهُم فَزادَهُم ایمانا وَقالوا 
حَســبُنَا اللهُ وَنعِمَ الوَکیلُ* فَانقَلبَوا بنِِعمَهًٍْ مِنَ اللهِ وَ فَضلٍ لمَ 
یمَسَسهُم ســوء؛ )3( مال آنها است که با اینکه زخمی بودند، 
]وقتی[ حضرت فرمود که آنهایــی که زخم خورده اند، بیایند 
در این حرکت، بلند شــدند رفتند و جواب دشــمن را دادند 
و برگشتند. به هر حال خیلی متشکّریم از بیاناتتان و همچنین 

بیانات آقا]ی استاندار[.
قزوین همان طور که اشاره کردید، هم موقعیّت جغرافیایی، 
هم موقعیّت تاریخی، هم موقعیّت فرهنگی، و هم آزمون بزرگ 
مربوط به دوران انقلاب و دفاع مقدّس را جزو افتخارات خودش 
دارد؛ در این هیچ تردیدی نیست، و بزرگان قزوین، چه علمای 
قبل مثل همان برادران برَغانی، شهید ثالث و مرحوم ملّاصالح 
-جدّ آقای صالحی- و دیگران که بودند تا زمان ما، و همچنین 

شهدای برجسته، شهید بابایی، شهید لشگری، شهید رجائی، 
مرحوم آقای ابوترابی )رضوان  الله علیه( -پدر، پسر- و دیگران 

همه مایه  افتخارند؛ واقعاً همین جور است که اشاره کردید.
شهدا مایه  رونق حیات معنوی اند در کشور. حیات معنوی 
یعنی روحیه، یعنی احســاس هویتّ، یعنی هدفداری، یعنی 
به ســمت آرمانها حرکت کردن، عدم توقّف؛ این کار شــهدا 
اســت؛ این را هم قرآن به ما یاد می دهد. شهدا تا هستند، با 
تن خودشان دفاع می کنند، وقتی می روند، با جان خودشان: 
وَیسَتَبشِرونَ باِلذَّینَ لمَ یلَحَقوا بهِِم مِن خَلفِهِم الَّا خَوفٌ عَلیَهِم 
وَ لا  هُم یحَزَنون؛ )۴( بینید این استبشار، مال بعد از رفتن است. 
تا هستند، جانشــان و تنشان و حرکت مادّی شان در خدمت 
اســلام و در خدمت جامعه اســلامی اســت، وقتی می روند، 

معنویتّشان، صدایشان تازه بعد از رفتن بلند می شود. 
نطق شهدا بعد از شهید شدن باز می شود 

نطق شهدا بعد از شهید شدن باز می شود، با مردم حرف 
می زننــد -باِلذَّینَ لمَ یلَحَقوا بهِِم- بــا ماها دارند می گویند؛ 
]باید[ ما گوشــمان سنگین نباشد تا بشــنویم این صدا را. 
کاری که شــماها می کنید، خانواده  معظّم شهدا می کنند یا 
بزرگداشت داران در شهرهای مختلف -مثل قزوین، بیرجند)5( 
و جاهای دیگر- انجام می دهند، این اســت که این صدا را به 
گوش سنگین ماها برســانید؛ مهم این است که ما بشنویم 
ایــن صدا را. و خــدای متعال در این صدا هم اثر گذاشــته؛ 
واقعاً اثر گذاشته؛ جوری شده است که وقتی از شهیدی یک 
چیزی نقل می شود، یک حرف دقیق و متینی نقل می شود، 
اثر می گذارد بر روی دلهــا، دلها را منقلب می کند. و همین 
شــهدای جوانی که می روند این روزهــا برای دفاع از حرم یا 
رفته اند شهید شــده اند -از جمله همان شهید عزیز قزوینی 

شما- حرف اینها، اقدامشان، حرکتشان، خاطره شان، سخنانی 
که راجع به اینها گفته می شود، همه  اینها بیدارکننده است، 
همه  اینها هشیارکننده است. ما گوشمان سنگین است، این 
پیامها را درست نمی شــنویم؛ اگر به ما بشنوانند این پیامها 
را، دیگــر این گرایش به شــرق و به غرب و به دشــمن و به 
کفــر و الحاد و مانند اینها، از بین ما رخت بر خواهد بســت. 
این ضعفهایی که شما مشاهده می کنید در ما، به خاطر این 
اســت که این پیام را نمی شــنویم؛ اگر این پیام را بشنویم، 
روحیه ها قوی خواهد شــد، حرکت، حرکت جدّی ای خواهد 
شد. به هرحال کار بسیار با ارزشی است کاری که شماها دارید 
می کنید - بزرگداشــت شهیدان- و عرض کردیم، سی سال 
می گذرد از پایان دفاع مقدّس امّا اگر سیصد سال هم بگذرد، 
این شــهدای عزیز ما فراموش نخواهند شــد؛ روزبه روز اینها 
زنده تر می شوند؛ بحمدالله در جامعه  ما روزبه روز اینها زنده تر 
دارند می شوند. ]البتّه بعضی ها[ سعی می کردند که شهدا را به 
دست فراموشی بسپرند، سعی می کردند در عظمت کار اینها 
خدشه ایجاد کنند، مناقشه درست کنند، نتوانستند؛ بعکس 
شد و امروز بحمدالله اینها الگوی ما هستند، اسوه  ما هستند. 
خداوند انشاءالّله شــهدای عزیز ما را با پیغمبر محشور کند 
و خداوند ان شــاءالله شــماها را که بزرگداشت این عزیزان را 
وظیفه  خودتان دانستید و وارد شدید، توفیق بدهد، ان شاءالّله 
اجر به شماها بدهد که این کار را هرچه بهتر ان شاءالّله بتوانید 

انجام بدهید.
هر چه می توانید از یاد این شهیدان 

استفاده کنید
و همین طور که اشــاره کردیم قبلًا به مناســبت شهدای 
بیرجند، هرچه می توانید از یاد این شــهیدان استفاده کنید، 

هرچه می توانید راجع به اینها بنویسید، بشنوید، ثبت کنید، 
ضبط کنید، کار هنری انجام بدهیــد. هیچ لزومی هم ندارد 
که مبالغه و اغراق گویی درباره اینها بشود. من می بینم گاهی 
اوقات بعضی ها اغراق گویی می کنند؛ هیچ لزومی ندارد. نفْس 
عمل اینها این قدر عظمــت دارد که هیچ احتیاج به آرایش و 
بزک کــردن و اغراق گویی و مانند اینها ندارد؛ کارشــان کار 
مهمّی اســت. چه کســی از جان خودش می گذرد؟ ما مردم 
معمولی دنیا برای یک نفــع کوچک،حاضریم کار خلاف هم 
انجام بدهیم، آن وقت اینها آمدند از عزیزترین شیئی که برای 
یک انسان وجود دارد -یعنی عمرش، جانش- گذشتند برای 
خدا؛ در سنین جوانی، در وقتی که شهوات در انسان قوی است، 
در وقتی که آرزوها در انســان قوی اســت، پا روی این آرزوها 
گذاشتند، پا روی راحتی و آسایش جسمی گذاشتند و حرکت 
کردند در راه خدای متعال و جان خودشان را دادند. خود این 
حرکت، این قدر عظیم اســت، این قدر باشکوه است که هیچ 
احتیاج به اغراق گویی ندارد. کار را ان شــاءالّله با همین دقّت و 
با همین اتقان دنبال کنید و انجام بدهید. خداوند ان شاءالّله به 

شما خیر بدهد و کمک کند.
والسّلام علیکم ورحمهًْ الله وبرکاته
___________________

 1- در ابتدای این دیدار -که در چهارچوب دیدارهای دســته جمعی 
برگزار شد- حجّت الاسلام والمسلمین عبدالکریم عابدینی )امام جمعه 

قزوین( مطالبی بیان کرد.
۲- سوره آل عمران، بخشی از آیه  17۲

3- سوره  آل عمران، آیه  173 و بخشی از آیه  17۴
۴- سوره آل عمران، بخشی از آیه 17۰

5- اعضای کنگره بزرگداشــت شهدای اســتان خراسان جنوبی در 
جلسه حضور داشتند.

رئیس  قوه قضائیه و رئیس هیئت امنای دانشــگاه 
امام صادق)ع(، این دانشگاه را به مثابه ودیعه ای دانست 
که باید برای بهبود آن تلاش کــرد و مطالعه، تتبع و 
برنامه ریزی برای توسعه علوم انسانی اسلامی را در صدر 

ماموریت های دانشگاه امام صادق)ع( دانست.
به نقل از اداره کل روابط عمومی قوه قضائیه، آیت الله آملی 
لاریجانی در مراســم تکریم و معارفه روســای سابق و جدید 
دانشــگاه امام صادق)ع(، تصریح کرد: از بــرادر عزیز و مکرم 
جناب حجت الاسلام و المسلمین دکتر مهدوی کنی به خاطر 
زحمات و رنج هایی که در طول سالیان اخیر برای این دانشگاه 
متحمل شدند، صمیمانه سپاسگزارم. ایشان شخصی فاضل، 
اهل تقوا و دارای سلامت نفس هستند، به نحوی که همگان بر 
این اوصاف اقرار دارند و علاوه بر انتساب به بیت مرحوم آیت الله 
مهدوی کنی، بالاصاله باید مورد توجه مسئولان، دانشجویان و 

اساتید دانشگاه امام صادق)ع( باشند.
رئیس هیئت امنای دانشگاه امام صادق)ع(، تقدیر از سایر 
افرادی که در طول سال های گذشته در این دانشگاه متحمل 
زحماتی شده اند را وظیفه ای اخلاقی و دینی دانست و با تاکید 

بر ضرورت بهره مندی مســئولان دانشــگاه امام صادق)ع( از 
تجربیات رئیس سابق این دانشگاه، اظهار کرد: تغییر مدیریتی 
در دانشگاه ها و نظامات اجرایی، امری طبیعی است و نباید به 

گونه ای دیگر تفسیر شود.
رئیس قــوه قضائیه با بیان اینکه دانشــگاه امام صادق)ع( 
ودیعه ای نزد ماست که همه باید دست به دست یکدیگر دهیم 

و در حد عقل و وســع خود در جهت بهبــود آن گام برداریم، 
افزود: جناب آقای دکتر سعدی )رئیس جدید( هم مورد تایید 
بسیاری از استادان گرامی بوده اند و بعد از مشورت های متعدد 
انتخاب شــدند. ایشان اهل فضل و از شاگردان مرحوم آیت الله 
مهدوی کنی هستند که در حال حاضر برای اداره امور دانشگاه 
مفید تشــخیص داده شدند و ان شاءالله با تمام توان و استعداد 
خود در خدمت دانشگاه خواهند بود.آیت الله آملی لاریجانی در 
پایان خطاب به اســاتید، مسئولان و دانشجویان دانشگاه امام 
صادق)ع( با بیان اینکه شــما در این دانشگاه وضعیت خاصی 
نسبت به سایر دانشــگاه ها دارید، خاطرنشان کرد: البته سایر 
دانشگاه ها نیز شایسته است که در همین مسیر باشند، اما بنیان 
این دانشگاه، »اسس علی التقوی« و امیدواریم در مقام فکر و 

عقلانیت و همچنین ایمان و تقوا، سرآمد و برجسته باشد.
 در پایان این مراســم که جمعی از اســاتید این دانشگاه 
من جمله آیت الله باقری کنی، آیت الله مصطفوی، حجج اسلام 
مصباحی مقدم، صدیقی و آقایان آشــنا، اسماعیلی و جلالی 
حضور داشتند، آیت الله آملی لاریجانی حکم رئیس جدید این 

دانشگاه را به حجت الاسلام دکتر سعدی اعطا کرد.

رئیس  دستگاه قضا در مراسم معارفه رئیس جدید دانشگاه امام صادق)ع(:

دانشگاه امام صادق)ع( ودیعه ای است که باید برای بهبود آن تلاش کنیم

علی لاریجانی دیروز در دیدار ســناتور »فرناندو 
کالور دی ملو« گفت که آمریکایی ها خودشان چندبار 
درخواست مذاکره به ایران داده بودند و نماینده پارلمان 
برزیل نیز تاکید کرد که کشــور کوچکی مانند کوبا 
60سال است که مورد تحریم آمریکا است اما همچنان 

به کار خود ادامه می دهد. 
لاریجانــی در ابتدای این دیدار به روابط تجاری نســبتا 
خوب ایران و برزیل اشــاره کرد و در ادامه با اشاره به تروریسم 
بین المللی بیان داشــت: اگر پرونده تروریسم باز شود، اشتباه 
فاحش آمریکایی ها مشــخص می شود. داعش را ایجاد کردند 
حالا که برایشان مشکل ساز شده، ]دم از مبارزه می زنند[ لذا 

مبارزه آنها در حوزه تروریسم صادقانه نیست.
لاریجانی بــا یادآوری این مطلب کــه آمریکا در حوزه 
مســئله هســته ای ماجراجویانه برخورد کرده است، اضافه 
کرد: خود آمریکا درخواســت مذاکرات هسته ای را داشت و 
اوبامــا در این زمینه ۲ نامه برای ایران نوشــت که مذاکرات 
هــم میان ایران و اعضای 1+5 صورت گرفت، بســیار زمان 
برد و در نهایت به تصویب شــورای امنیت رسید. با این حال 
ناگهــان ترامپ زیر میز زد و اکنــون مجددا از آمادگی خود 
برای مذاکره خبر می دهد در حالی که عملکرد او شبیه یک 
بازی اســت و تصور می کند می تواند با این برخورد شــرایط 

ایران را به هم بریزد.
رئیس مجلــس در ادامه با تأکید بر اینکــه ترامپ تاریخ 
نخوانده و نیاز به مشاوره دارد، عنوان کرد: ایران کشوری نیست 
که بعد از جنگ جهانی در قرن بیســتم به وجود آمده باشد، 
بلکه ایران ریشــه چندهزار ســاله دارد و مشکلات را در خود 

کشور حل می کند.
 لاریجانی در ادامه از مواضع برزیل درباره عملکرد ایران در 
توافقنامه هسته ای تشکر کرد و گفت: ما مسیری را در عرصه 
بین الملل طی کردیم و به تعهد خود پایبندیم و اروپایی ها نیز 
تصریح کرده اند که چارچوب هایــی برای روابط مالی و نفتی 

ایجاد می کنند که البته روند کُندی دارد.
وی در ادامه تســهیل همکاری های بانکی میان برزیل و 
ایران را مهم ارزیابی و اذعان کرد: لازم است برای تسهیل کار 
تجار ایرانی، روابط بانکی تسهیل شود. روابط تجاری جمهوری 
اسلامی با برزیل می تواند گسترش یابد و باید روی بخش های 

صنعتی و کشاورزی آن بیشتر کار شود.
فرناندو کالور دی ملو رئیس کمیته روابط خارجی و دفاع 
ملی مجلس برزیل نیز در این دیدار مسیرهای دو کشور برزیل 
و ایران را در عرصه بین الملل یکسان دانست و گفت: به دنبال 
افزایش روابط با ایران هســتیم و به عنــوان نماینده پارلمان 

کشورم حمایت کامل خود را از ایران اعلام می کنم.
رئیس جمهور ســابق برزیل در ادامه با بیان اینکه ترامپ 
بــه قواعد بین المللی احترام نمی گذارد، عنوان کرد: برزیل در 
کنار کشورهایی همچون روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
عضوی از گروه بریکس و در کنار ایران است و خواستار روابط 
بیشتر با دولت جمهوری اسلامی در حوزه اقتصادی و تجاری 

هستیم. 
وی در ادامه با بیان اینکه در حوزه سیاسی باید با استفاده 

از ظرفیت دیپلماســی پارلمانی روابط را تحکیم کنیم، اظهار 
داشت: نباید در برابر زورگویان ساکت بمانیم به خصوص که 
اقدامات ترامپ به روابط کل دنیا ضربه می زند و سازمان ملل 

نیز در چنین شرایطی باید جدی تر عمل کند.
رئیس کمیته روابط خارجــی و دفاع ملی مجلس برزیل 
ادامــه داد: وقتی ترامپ، بولتون را به عنوان مشــاور خود بر 
می گزیند گویی به فرد آتش گرفته ای گفته اســت تا آتش را 
خاموش کنــد و او کاری بیش از اینکه شــرایط را بدتر کند 

انجام نمی دهد.

وی در ادامه با تأکید بر اینکه تحریم ها هیچ گاه مشکلی 
را حل نمی کند، عنوان کرد: کشــور کوچکی مثل کوبا حدود 
6۰ سال است که مورد تحریم آمریکا واقع شده اما به کار خود 

ادامه می دهد.
کالور دی ملو در ادامه با اشــاره به خروج آمریکا از برجام 
و از توافــق پاریس گفت: خروج آنها از توافق پاریس در حالی 
صــورت گرفت که این توافق برای کل دنیا و کره زمین مفید 
بود. سکوت آمریکا در موضوع خاشقجی به خاطر 1۴۰ میلیارد 

دلار خرید تسلیحاتی عربستان سعودی از آنها بود.

وزیر کشور گفت : 1۴ تن از استانداران مشمول قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان هستند که این جلسه به 
نوعی جلسه خداحافظی با آنها بود.گزینه هایی که آماده 
داریم را به دولت می بریم و اگر ادامه پیدا کند سرپرست 

منصوب خواهیم کرد.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشــور روز شــنبه 19 آبان 
در گردهمایی اســتانداران سراســر کشور با  اشــاره به مسائل 
اقتصادی کشور گفت: در ماه های اخیر با نوساناتی در بازار روبه رو 
شــدیم که بر قیمت ها و فضای عمومی بازار تاثیر گذاشت که 
با برنامه ریزی های انجام شــده و اقداماتی که صورت پذیرفت، 
هم اکنون با شــرایط نسبتا آرامی مواجه هســتیم، اما بایستی 
مســتمرا در جهت حفظ این ثبات نســبی و بلکه اصلاح آن به 

نفع مردم حرکت کنیم.
وزیر کشــور افزود: شرایط خاصی است، اما در توفیق ملت 
تردیدی وجود ندارد و ما حتما می توانیم بر این شرایط تحمیلی 
غلبه کنیم؛ چون در طول ۴۰ سال گذشته با شرایطی سخت تر از 
این مواجه بوده ایم. کشور ما از تحریم هایی که از پشتوانه شورای 
امنیت سازمان ملل متحد و حمایت کشورهای هم پیمان آمریکا 

برخوردار بود؛ با پیروزی و سربلندی عبور کرد. 
رحمانی فضلی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان 
کرد: نگاه دولت، نگاه واگذاری مســئولیت ها از مرکز کشــور به 

استان هاست.
وی با بیان اینکه اکنون زمان انجام اقدامات بزرگ اســت، 
گفت: وزارت کشور و اســتانداری ها باید برای حل مشکلات بر 
زمین مانده اعلام آمادگی کنند، تمام این مشــکلات را باید از 

سر راه برداریم.
وزیر کشور ادامه داد: مردم با عزت و هوشیار ایران اسلامی، 
اثبات کردند که همواره، پشــتیبان کشور هستند و در شرایط 
حساس، به موقع و بلکه جلوتر از نظام حرکت می کنند و سیزده 
آبان امســال هم ثابت کردند که هماهنگی و حمایت ویژه ای از 
مواضــع نظام و دولت دارند. این مردم اربعین را به عنوان پدیده 
بسیار بزرگ دینی و مذهبی به جهان معرفی می کنند و سیزده 
آبان را به حادثه مهم ایرانی و ضد استکباری تبدیل می کنند. این 
مردم به وظیفه خود عمل می کنند پس ما با پشتیبانی این ملت 
غیور، نباید نگرانی داشــته باشیم و با تلاش و کوشش پیوسته، 
باید کاستی ها و کمبودها را جبران کنیم. البته من به استانداران 
ایمان و اعتقاد دارم و می دانم که می توانند کارها را انجام دهند.

وی خطاب به استانداران گفت: آمار و ارقام را درست، صحیح 
و شفاف اعلام کنید چراکه آمار غلط موجب تصمیم گیری غلط 
در سطح کلان می شود. آمارها را به روز کنید. ما زمانی می توانیم 

به خوبی عمل کنیم که استان ها به روز و دقیق عمل کنند.
وزیر کشــور همچنین در جمع خبرنگاران با  اشاره به ابلاغ 
و لازم الاجراء بودن قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشســتگان 
و اتمام دوران مســئولیت برخی اســتانداران گفــت: 1۴ تن از 
استانداران مشمول قانون منع به کارگیری بازنشستگان هستند 
که این جلسه به نوعی جلسه خداحافظی بود که آرزوی توفیق 

و خدمت بیشتر به نظام جمهوری اسلامی را برای آنها داریم.
رحمانی فضلی درباره جایگزین 1۴ اســتاندار بازنشســته، 
گفت: گزینه هایی را آماده داریم که آنها را به دولت می بریم و اگر 

ادامه پیدا کند سرپرست منصوب خواهیم کرد.

گردهمایی سراسری استانداران
خداحافظی وزارت کشور 
با ۱۴ استاندار بازنشسته

رئیس کمیته روابط خارجی برزیل در دیدار با لاریجانی:

نباید در برابر زورگویان ساكت بمانیم


